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Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Hölgyeim és Uraim! 
Tisztelt Kongresszus! 
 
 
A 30. UNITAB kongresszus után a magyar dohánytermelık népes küldöttsége 
bizakodóan és feltöltıdve utazott haza és kezdte meg kıvetkezı évi munkáját. 
 
Küldöttségünk létszáma bár kisebb, mint Mainzban volt, de sajnos nem a biztos 
és mindannyiunk számára megnyugtató jövıkép az, ami otthon tartotta a többi 
magyar dohánytermelıt. 
 
Küldöttségünk reményteljesen érkezett a 31. kongresszusra is, és bizakodik 
abban, hogy hasonló feltöltıdésben lesz részünk, mint legutóbbi 
találkozásunkkor volt, valamint abban, hogy közös munkálkodásunk révén 
ismét találunk olyan megoldási lehetıségeket, amelynek eredményeként az 
Európai méretekkel mérve kicsiny, de számunkra a legfontosabb ágazat fenn 
tud maradni. 
Azt, hogy mit tettünk odahaza annak érdekében, hogy az iménti mondatomban 
megfogalmazottak beteljesüljenek, ha egy mondatban kellene, összefoglaljam 
az elmúlt két év munkáját, akkor valószínő az alábbiak szerint fogalmaznék: 
 
Kemény és el ıremutató munka a mainzi kongresszus szellemében! 
 
Kemény és elıremutató munka volt ez, melynek eredményeként a magyar 
dohánytermelık, kifejtették elkötelezettségüket a termesztés iránt, annak 
ellenére, hogy a termesztés feltételei és annak jövedelmezısége még mindig 
elmarad a tılük nyugatabbra lévı termelı társaikhoz képest, miközben nem 
vagyunk biztosak, nem vagyunk arról meggyızıdve, hogy meddig tartható fenn 
a dohánytermesztés, az Európai Unióban.  



 

 

 
Tisztelt Kongresszus! 
 
E rövid bevezetı után engedjék meg, hogy kissé részletesebben adjak számot 
a Magyar Dohánytermelık Országos Szövetsége és tagságának az elmúlt 
kétévi munkájáról. 
 
 
 
Dohánytermesztés az európai Charta szellemében:  
 
Szövetségünk, még a 2007. évi termesztési szerzıdések megkötése elıtt egy 
együttmőködési megállapodást kötött az országban mőködı három 
dohánytermelı csoporttal, melyben rögzítettük, hogy a magyar dohánytermelık 
a vevıi igények maradéktalan kielégítése érdekében a dohánytermelık európai 
kártáját be kívánják tartani. 
 
Felállítottunk egy bizottságot, melynek a feladata a magyar dohánytermelésben 
a rendelkezésre álló technológia átvilágítása mellett az elkövetkezı évek 
faladatainak a meghatározása, egyfajta iránymutatás kidolgozása volt.  
      
Az elismert szakemberekbıl, és termelıkbıl álló bizottság tanulmányában 
megfogalmazta azokat a feladatokat, amelyek a magyarországi 
dohánytermesztés területén követendınek tekintendıek a termesztés 
technológia, a biológiai alapok és a humán erıforrások területén. 
 
Büszkén jelenthetem Önöknek, hogy már láthatóak munkájuk eredménye a 
magyar dohánytermesztésben!  
 
Korszerő, univerzális és nagy teljesítményő új gépek jelentek meg a magyar 
dohánytermesztésben, melynek beszerzését az Európai Unió és a magyar 
kormányzat is támogatja, jelentıs összeggel. Biztató jövıkép esetén 
megalapozott a remény arra, hogy a magyar dohánytermesztés mőszaki téren 
is meg tud újulni.  
 
 
Stratégia,  az ágazat fennmaradása érdekében:  
 
 
Szövetségünk elnöksége fontosnak ítélte meg a jelentıs beruházásokat és 
ezzel együtt jelentıs anyagi terheket is magára vállaló termelık számára egy 
stratégiai terv kidolgozását is, amely kellı érvanyaggal bír a magyar 
kormányzat irányába történı – az UNITAB stratégiájával szorosan megegyezı  
- fellépéshez. 
 
Szövetségünk két elismert, egy a dohány ágazathoz kötıdı és egy független 
társaságot kért fel, tanulmányaik elkészítésére.  
 
Ezt megelızıen egy, a téma felvetés tárgyában tartott tudományos ülésen 
tettük egyértelmővé elkötelezettségünket a dohánytermesztés mellett.  



 

 

Ülésünket François VEDEL fıtitkár úr is megtisztelte jelenlétével és elıadásával 
erısítette pozíciónkat. 
 
Az ágazatunkhoz kapcsolódó tudományos kutató team munkájával Önök is 
megismerkedhettek / megismerkedhetnek a kongresszus ideje alatt, ezért 
engedjék meg, hogy a másik független tanulmányból ismertessek néhány 
gondolatot: 
 
1. „Részleges függetlenítés esetén a dohánytermelık a tesztüzemek által 
képviselt terület 34%-án hagyják abba a termelést, míg teljes függetlenítésnél 
minden üzemben megszőnne a dohánytermelés”. 
 
 
2. „A dohánytermelı tesztüzemek vizsgálata során nem találtunk a termelési 
szerkezetükben olyan alternatív kultúrát, ami lehetıvé tenné az ágazat speciális 
eszközeinek dohánytermelésen kívüli hasznosítását és a felszabaduló 
munkaerı foglalkoztatását”. 
 
 
3. „A dohánytermelésben és feldolgozásban foglalkoztatottak (összesen 24 981 
fı) összetétele külön figyelmet érdemel, hiszen 70%-uk nı, 93%-uk pedig nem 
rendelkezik szakképzettséggel”. 
 

4.  „A dohánytermelési támogatások részleges termeléshez kapcsolása ezért 
egyelıre indokolt, legalább addig, míg a problémákra megoldást jelentı 
alternatív tevékenységek vagy finanszírozási lehetıségek nem állnak 
rendelkezésre”. 
 

5. Bár az európai dohánytermelés nem tehetı gazdaságilag fenntarthatóvá, a 
teljes függetlenítés elhalasztása mellett mégis számos érv sorakoztatható fel:  

• közös tagállami fellépés bontakozott ki az európai dohánytermelés 
megmentésére;  

• a hátrányos helyzető térségekben felszabaduló munkaerı 
foglalkoztatása drága, és szinte megoldhatatlan;  

• a Közösségi Dohányalap nem hozott eredményt az alternatív 
kultúrák/tevékenységek vonatkozásában, ezért – részben – erre 
vezethetı vissza a kvóta-visszavásárlási program sikertelensége; 

• a dohánytermelés támogatása és a dohányfogyasztás alakulása között 
nem mutatható ki összefüggés; 

• a teljes függetlenítés, nevezetesen az, hogy valaki pénzt kapjon azért, 
hogy „semmit ne csináljon” társadalmilag is vitatható (a dohánytermelıt 
eddig azért fizették, hogy foglalkoztasson); 

• a folyó WTO forduló lezárása késik, ezért nincs és valószínősíthetıen 
nem is lesz érvényben olyan megállapodás, ami 2010-tıl a 
dohánytámogatások leépítésére kötelezne; 

• a dohánytámogatások teljes függetlenítését követıen a támogatások 
50%-ának II. pillérbe utalása és felhasználása nemzeti társfinanszírozást 
igényel, ami az új tagállamok költségvetése számára újabb tartós 
tehertételt jelentene. 



 

 

 
 

 
Munkánk eredménnyel járt, többek között a tanulmányoknak is köszönhetıen, 
mert a magyar kormány megértette a probléma felvetésünket, szándékainkat a 
kormányzati célkitőzésekkel egybehangzónak ítélte, és ma a közös európai 
ügyünknek megfelelıen, a dohánytermesztés fennmaradása érdekében, 
szövetséget kötve az érdekelt országokkal politizálnak Brüsszelben. 
 
 
Szorosan együttm őködve az UNITAB-al.  
 
Fontos és kiemelt feladatként kezeltük az elmúlt két évben az Unitabbal való 
együttmőködést is. Törekedtünk minden olyan szervezett megmozdulásban 
rész venni, amely Európai méreteket öltött. 
 
Ennek megfelelıen 70 település polgármestere írta alá a Bovolonei 
nyilatkozatot, amit az UNITAB részére eljutattunk. Ezen települések a 
magyarországi dohánytermesztés 85 % -t lefedik. 
 
103 termelı fordult levélben Fischer Boel asszonyhoz, - mely a termelıi 
létszámunk mintegy 8 %-a – az UNITAB felhívásának megfelelıen. 
 
Képviselte magát országunk a dohánytermelı települések szövetségének 
megalakulásánál is, épp úgy, mint számottevı Brüsszeli vagy Strassburgi 
megbeszéléseken is. 
 
 
Tisztelt Kongresszus! 
 
Magyarország egy kicsiny ország. A dohánytermelés mértéke sem tartozik a 
nemzetgazdaságilag fontos növények táborába és ebbıl következıleg Európai 
jelentıségünk sem túlságosan nagy, de ragaszkodunk ehhez a növényhez, 
mint ahogy az a megközelítıleg 25 000 foglalkozott is ragaszkodik, akiket ez az 
ágazat tart el és biztosítja számukra a munkát és ez által a megélhetést.  
 
Bár termelıi létszámunk folyamatosan csökken, hisz míg 2006-ban 1365 
termelı foglalkozott dohánytermesztéssel 2007. évben már csak 1311.  
 
Ennek okát egyértelmően a KAP reformban és a bizonytalan jövıben, látjuk. 
 
2006. évben sikerült mennyiségi téren is elıre lépnünk, de 2007 évben sajnos 
bebizonyosodott, hogy Magyarországon az igen szélsıséges idıjárás 
alapvetıen meg tudja határozni mind a mennyiséget mind a minıséget a 
dohánytermesztés területén is. Van tehát feladatunk, ezeknek a 
szélsıségeknek a kivédése terén is.  
 
 
 
 
 



 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
2008 évi kilátásaink termés mennyiséget és minıséget illetıen lényegesen 
derőlátóbbak, sajnos, hogy a költségeink is igen jelentıs mértékben 
emelkedtek,amelyek a végeredményt illetıen, az eredményes gazdálkodás 
kérdését kérdıjelezik meg. 
 
Hinnünk kell azonban magunkban, az ügyünk mellett lobbizó politikusokban, az 
európai szövetségeseinkben és az azokat tömörítı UNITAB - ban is. 
 
Hisszük, hogy azok a törekvések, amelyek az ágazat megmentésére irányulnak 
eredménnyel fognak járni, mindent megteszünk annak érdekében, hogy a saját 
egzisztenciánkon túl az általunk foglalkoztatottak egzisztenciája is 
megmaradjon. 
 
Hiszünk és teszünk is ezért.  
 
Vállaljuk, hogy minden lehetséges és törvényes eszközt felhasználunk a jövınk 
és az általunk foglalkoztatottak jövıjének fenntartása – a jövedelmezı és a 
biztonságos dohánytermelés – érdekében. 
 
Tisztelt Kongresszus! 
 
A magyar dohánytermelık, ha az európai dohánytermelık érdekei azt kívánják 
elmennek  Brüsszelbe és bárhová, ahova érdekeik azt kívánják tárgyalni, ha 
nincs más megoldás természetesen tüntetni is!! 
 
 
Pócspetri 2008-09-17 
 
 
Bényei Illés 
Elnök 
 
 
 
 
  
 
 
 
 

összesen Termelési év 
    2006. 2007. 
terület ha 5855 5836 
termés tonna 8836 7509 
Termelık száma  fı 1365 1311 


